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„…bebizonyítottam, hogy tudom
ugyanazt csinálni, 
mint a férfiak…”
Interjú Somssich Gabriellával

Miért lett rendır?
A tíz évvel idısebb bátyám rendır volt, de nem ez
motivált a pályaválasztásomban. A bátyám soha nem
mondta, hogy kövessem az ı példáját. E tekintetben
nem a családi hagyomány, hanem a rám jellemzı

igazságkeresés vezetett erre a pályára. Már az általános iskolai tanáraim is azt
mondták rólam, hogy kisgyermek korom óta túlfejlett az igazságérzetem.
Mindig is arra készültem, hogy rendır, nyomozó legyek. Annak idején a kö-
zépiskolában is azt tanácsolták, hogy a jogi egyetemre felvételizzem. Talán
abban bíztak, hogy az egyetem alatt kinövöm a rendıri ambíciókat, és nem
árt, ha az embernek van egy „normális”, „civil” szakmája is. Azért akkoriban
a rendırségen még nem volt ennyi nı. Így aztán nappali tagozatra jártam a
Pécsi Tudományegyetem jogi karára, és késıbb elvégeztem a Rendırtiszti
Fıiskola átképzıjét.

Az egyetem után rögtön a rendırségnél kezdett dolgozni?
Már az egyetem harmadik évének második felétıl BM-ösztöndíjas lettem.
Szerencsém volt, hogy ez alatt kétszer két hónapos gyakorlati idıszakot tölt-
hettem a rendırségen. Így tulajdonképpen már véglegesített állományban
voltam a rendırségnél mint ösztöndíjas, és így fejeztem be a jogi egyetemet.
Ezután egyértelmő volt, hogy hol kezdek dolgozni. Ez pedig a Pécsi Rendır-
kapitányság Vizsgálati Osztálya volt 1991-ben.

Ha a vizsgálati osztályra gondolunk, rögtön a filmekbıl ismert „véres
ügyek” jutnak az ember eszébe…
Bőnügyesként a Vizsgálati Osztályon nagyon jól meg lehetett tanulni, hogy
mirıl szól a bőnügyi munka. A jogi egyetemen elsajátított elméleti tudáshoz
társult a gyakorlat. Itt szó szerint meg lehetett tanulni, hogyan kell összerak-
ni egy ügyet, miként kell bebizonyítani a történeti tényállást, amelyrıl az em-
ber a büntetıjogi elıadásokon már hallott. Úgy gondolom, nem baj, sıt na-
gyon hasznos, ha az ember vizsgálóként kerül a bőnügyi területre. A mostani
rendırırsök akkor még rendırállomások voltak, és dolgoztam ott is, majd
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1994–2004-ig a megyei rendır-fıkapitányság bőnügyi osztályán, ahol élet-
védelmi ügyekben nyomoztam, és az osztályvezetıi beosztásig jutottam. Az
igazi „véres ügyek” inkább már ott voltak. 

Hogyan tudja elviselni ezt egy nı?
Nyilvánvalóan nem a legkellemesebb élmény a vér látványa, vagy a szag,
ami a helyszínen érezhetı, de az ember ott dolgozik, és arra figyel, hogy a
nyomokat lássa, hogy bebizonyíthassa mi történt. Valószínőleg ez és jó adag
adrenalin hajtja az embert, hogy kiderítse, mi történt. Utána ráér azon mor-
fondírozni, hogy a helyszínen tapasztalható szag mindenébe beleivódott.
Csecsemı- vagy gyermekholttesteknél jobban megrázza az embert az eset, és
nem érti, mi vihet rá egy embert arra, hogy ilyet tegyen egy gyermekkel. De
mindig arra kell koncentrálni, hogy mi történt, milyen okok vezettek idáig, és
a bizonyítékokat fel kell kutatni, hogy a bíróság azok alapján eldönthesse,
milyen büntetést szabjon ki.

Errıl a területrıl került fel Budapestre. Ez nagy fordulópont lehetett az
életében.
Igen, ez teljesen más terület volt. Tíz évet töltöttem a Baranya Megyei Rend-
ır-fıkapitányság Bőnügyi Osztályán: fınyomozóként kezdtem, és osztályve-
zetıként jöttem el. Az egyetemi gyakorlati idı alatt mindig azt mondták,
hogy nı oda nem mehet dolgozni. De végül is ık hívtak, ez talán annak is tu-
lajdonítható, hogy valamit mégiscsak letettem az asztalra. Volt egy karrier-
ívem, egy pályaívem, amelybıl láthatták, hogy mit csinálok. Nagyon jó szív-
vel emlékszem vissza az ottani idıszakra, nagyon sokat tanultam.
Mindeközben jogi szakvizsgát tettem és európai jogi szakjogászi végzettsé-
get szereztem. Ez alatt az egyik szakdolgozatomat a titkos információgyőjtés
és a titkos adatszerzés összefüggéseivel foglalkozó témából írtam, ami töb-
bek érdeklıdését is felkeltette. Bene Lászlótábornok akkoriban az RSZVSZ
vezetıje volt, és tılük érkezett a felkérés, nem csatlakoznék-e a szolgálathoz.
Így kerültem 2004. június 1-jén Budapestre, az RSZVSZ-hez. Ott dolgoztam
két évet, és mikor megalakult az IRM, az új felállásban megkerestek, hogy
dolgozzam a minisztériumban. Az IRM akkor egy újonnan alakult, teljesen
új szervezet volt, kissé öszvérmegoldásnak tőnt. Lehetett érezni azokat az el-
lentmondásokat, amelyek abból adódtak, hogy nem volt tisztázva: hogyan
történjen az igazságügy és a belügy összedolgozása? Ez hatalmas próbatétel
volt nekem, és mivel mindig is a rendırségért dolgoztam, ezért igyekeztem
azt képviselni, ami a rendırszakmának jó. Ezért mondtam igent a felkérésre,
és végül is a megalakulásától végigkísértem az IRM-et, majd az új Belügy-
minisztériumból jöttem ide 2010-ben az ORFK-ra. Úgy gondolom, abból az
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idıszakból is rengeteg mindent lehetett tanulni. Más mentalitású, a civil szfé-
rából érkezı emberekkel dolgoztunk együtt, hihetetlen elméleti tudással fel-
vértezett fiatalokkal, akik egyenesen az egyetemrıl kerültek a minisztérium-
hoz. Szép csaták voltak, ahol meg kellett gyızni ıket, hogy mi miért
szeretnénk, hogy adott esetben a rendırségi törvény egy bizonyos kérdést
szabályozzon. Ilyenkor az is elıfordult, hogy az elejétıl a végéig el kellett
magyarázni, hogyan zajlik egy rendıri intézkedés, a civil területrıl érkezık-
nek ugyanis ez nem volt egyértelmő. Közben folyt a határırség és a rendır-
ség integrációja, ennek elıkészítésében is részt vettünk.

Nem hiányzik a régi nyomozati munka?
Az mindig hiányzik. Nem úgy van, hogy az egyik nap leteszem, és elfelej-
tem. Nyilvánvalóan az embernek vannak kapcsolatai a régi kollégáival is, és
vannak ügyek, amelyek tovább élnek velünk. Van olyan, amely utólagos fel-
derítéssel még bírói szakban van. Most is van ilyen, és ha szerencsénk van –
bízom benne –, meg is lesz az ítélet egy korábbi ügyünkben. Már akkor is
ezek az emberek voltak a gyanúsítottak, csak akkor nem sikerült annyi bizo-
nyítékot összeszedni, amennyi elegendı lett volna az elítélésükhöz. De ezút-
tal is az történt, hogy az évek folyamán a kapcsolatok megszőnnek, átalakul-
nak, más érdekek érvényesülnek, és elıbb-utóbb valaki megszólal. Az egyik
elkövetı már a jogerıs ítéletét tölti, és ı is elkezdett beszélni a társáról.
Ahogy az idım engedi, eljárok a tárgyalásokra, és figyelemmel kísérem a tör-
ténéseket. Ha évekkel késıbb kerül kézre az elkövetı, az akkor is sikertörté-
net, fıként az élet elleni bőncselekményekben.

Voltak olyan ügyei, amelyeket nagy sikerként vagy kudarcként tart számon?
Azt nagyon sajnálom, hogy akkoriban nem sikerült felderítenünk  a pécsi ta-
xis nı gyilkosát. Tudom, hogy rengeteget dolgoztunk, de mégsem sikerült
olyan eredményt elérni, hogy elıkerüljön az elkövetı. Ebben az ügyben gya-
núsítottként hallgattak ki valakit, és a napokban a nyomozás vádemeléssel zá-
rult Pécsett, remélem, a kollégáknak sikerült bebizonyítaniuk, hogy ı volt-e a
tettes. Adósságként ezt az ügyet tudom említeni.

Kudarcnak éli meg? Lehet belıle tanulni?
Lehet tanulni. Például egy életes helyszíni szemlénél sokkal alaposabban kell
eljárni, másként kell dokumentálni. Nyilván a technika is változik, egyre több
lehetısége van a rendırségnek a nyomrögzítésre is. De szerintem a legfonto-
sabb, hogy meg kell tanítani a kollégákat arra, hogyan lássanak egy helyszí-
nen, tehát hogy észrevegyék a legapróbb nyomokat is. Úgy gondolom, hogy
ez önképzéssel is fejleszthetı, elıször az iskolában, menet közben az idısebb
kollégáktól, és saját magunkat is ösztönözhetjük. És persze az évek folyamán
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egyre többet kell tanulni, hogy megérthessük, egy apró nyomnak is milyen
nagy jelentısége lehet. Rossz érzés, ha egy ügy felderítetlen marad, mert az
áldozat is és a hozzátartozója is mindenképpen megérdemli, hogy az elkövetı

megbőnhıdjön. Nyilván ezzel senki sem kapja vissza a szeretteit, de tudja,
hogy a tettes megkapta érte a büntetését. Az igazság utáni vágy arra sarkallja
az embert, hogy tegyen meg mindent egy bőncselekmény kiderítése érdeké-
ben, és ezzel igazságot szolgáltasson azoknak, akik sérelmére bőncselekmény
történt. Azért nem akarok ügyeket kiemelni, mert van, amelyik most éppen bí-
rósági szakban van, és van, amelyben az elkövetı még mindig jogerısen tölti
a büntetését. Ha élet elleni, emberölési bőncselekményekrıl beszélünk, akkor
több éven keresztül százszázalékos felderítéssel sikerült dolgoznunk. Ez nem
az egyes emberek hıstette, hanem csapatmunka. Azt gondolom – és nem a sta-
tisztika miatt, hanem pont ezért –, hogy ez az ott dolgozó kollégáknak is jó ér-
zés, de az áldozatok családjának is egyfajta elégtétel.

Az empátia miatt a nık jobb vizsgálók?
Soha nem tudtam azokra a kérdésekre válaszolni, hogy milyen a munka nı-
ként vagy férfiként. Sokszor rájöttem, hogy inkább férfiasan gondolkodom,
egyszerően azért, mert a munkatársaim túlnyomó többsége férfi volt. Ebben
jelentıs szerepe van a bátyámnak is, sok idıt töltöttünk együtt gyermekko-
romban. Az biztos, hogy a nık sokkal alaposabbak, ezzel nem akarom meg-
bántani a férfi kollégákat. Az empátiánk, a megérzı és beleérzı képességünk
messze jobb, mint a férfiaké, de tudni kell összhangba hozni a férfiak képes-
ségeivel. Tényleg azt lehet látni, hogy ezek általánosságban elısegítik, hogy
valaki nagyon jó vizsgáló lehessen, de ezzel nem mondom azt, hogy a férfi
kollégák körében ne találkoztam volna már nem egy, nem kettı kiváló vizs-
gálóval. Valószínőleg ez a képesség fejleszthetı, és nem vagyunk egyformák.
Azt nem mondanám, hogy mindenki tud vizsgáló is, nyomozó is lenni, ez
más mentalitást követel meg. A férfiaknak jobban esik, ha bulldogként men-
nek és nyomoznak, és tényleg mint a bulldog, amelyik el nem engedi a ka-
pott csontot, megy a nyomok után, és amikor megvan az eredmény, az admi-
nisztrációval már nem szeretne foglalkozni, azt végezze el más. Volt olyan
kollégám, aki verhetetlen volt a nyomozásban, a kihallgatásban, de az utána
következı adminisztrációtól úgy érezte magát, mintha bezárták volna. Nyil-
ván észre kell venniük a kollégáknak, ki az, aki kiváló egy helyszínen, ki a
kihallgatáskor. Ritka, hogy ez a bulldogtermészet meglegyen egy nıben, ık
inkább a vizsgálati szakban tudnak nagyobbat alkotni, jobban látják az össze-
függéseket. Szerintem most már figyelnek arra is, hogy a nık, illetve újabban
az ifjúság, család, nemi erkölcs elleni bőncselekményekben nıi tisztek vé-
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gezzék a kihallgatást, mert az áldozatnak nagyon megalázó, ha például egy
nemi erıszak után egy férfi kérdezi ki ıt. 

Érezte a pályáján hátrányát annak, hogy nı?
Mindenben sokkal többet kellett nyújtanom. Eleinte mondták, hogy nı nem
mehet a bőnügyi osztályra, ezért is lepıdtem meg, amikor végül mégis csak
odahívtak dolgozni. Mindig be kellett bizonyítanom, hogy el tudom végezni
azt a munkát, amit egy férfi. Mindig többet kellett letennem az asztalra, de ez
egy idı után már nem volt kérdés, mert bebizonyítottam, hogy tudom ugyan-
azt csinálni, mint a férfiak. Soha nem gyötrıdtem azon, hogy mennyivel kell
többet dolgoznom. Mindig nagyon szerettem a rendırségen dolgozni, és ezért
nem volt gond, ha többet vártak el tılem, mint a férfi kollégáktól.

Hogy látja a nık helyzetét a rendırségnél? Jobb, mint húsz évvel ezelıtt
volt? 
Korábban sem volt nehéz. Mindenképpen nıiesebb lett a rendırség, nemcsak
adminisztratív szempontból, de a bőnügyi területen is. Bevallom, vannak
olyan beosztások, amelyekre magam is azt mondom, már csak a fizikai adott-
ságaink miatt is, hogy ott nem kellene nıket alkalmazni. A rendırség minden
lehetıséget megad arra mind a nıknek, mind a férfiaknak, hogy kiemelkedı
életpályájuk és karrierjük legyen, de ahhoz dolgozni kell. Tudomásul kell
venni, hogy egy nınek még mindig többet kell letennie az asztalra, hogy be-
bizonyítsa, ugyanarra képes, mint egy férfi, de a lehetıség adott, mint az élet
bármely területén. A rendırségnél senkit nem ért hátrány azért, mert nı, leg-
alábbis nem hallottam róla. 

Az Ellenırzési Szolgálatnak eddig nem volt nıi vezetıje. Hogyan fogad-
ták a kollégák?
Fontos beosztás, a fıkapitány közvetlen irányítása alatt áll a szolgálat. A
megállapításainkat közvetlenül az országos rendırfıkapitánynak tesszük
meg, ami a szervezésirányítás és a vezetéselmélet szerint is így helyes. Nem
gondolom, hogy a kollégák életében bármi zavart okozna az, hogy én nı va-
gyok. Az biztos, hogy korábban kevés nı volt az Ellenırzési Szolgálatnál.
Volt némi fluktuáció, és már kicsivel több nı dolgozik itt, ez pedig minden-
képpen alaposságot, egy kicsit más szemléletmódot hozott a szolgálathoz.
Nem nekem kell megítélnem, hogy ez jó vagy sem, de mindenképpen érez-
hetı, hogy a megállapításaink objektívek, korrektek, a törvényesség talaján
állunk. Ez nem amiatt van, hogy dolgoznak nık a szolgálatnál, hanem mert
olyan társaság van itt, amelyik egy irányba megy, ugyanarról ugyanúgy gon-
dolkodik. Ha valakinek gondot okozott, hogy nıi vezetı jött az Ellenırzési
Szolgálathoz, azt nem tudom azzal kecsegtetni, megváltoztatom a nememet,
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jól érzem magam a bırömben, büszke vagyok arra, amit elértem. Egyébként
az eltelt idıben már mindenki megtapasztalhatta, hogy milyen elvárásaim,
milyen igényeim vannak. Minden új vezetınek vannak egyéni elképzelései.
Ez független attól hogy milyen nemő, sokkal inkább a személyiségnek és a
szakmai felkészültségnek van ebben nagy szerepe. 

A szakmai ellenırzés mit takar?
Egyebek között a nyomozati munkát is ellenırizzük, de a közterületi rendıri
intézkedést is. A szakmai munkában bárhol elıforduló problémákkal foglal-
kozunk, vagy valami olyan jelenséggel, amelyik nem is biztos, hogy problé-
ma, de rávilágít arra, hogy meg kellene változtatni a jogszabályokat, mert az
élet változik, és igazodni kell a változásokhoz, a jogszabályoknak egy jobb
gyakorlatot kellene követniük. Nyilván ezeket is észre kell venni, mert adott
esetben a szervezeten belül tarthatunk egy rendszerhibát, vagy ha ügyesen
feltárjuk, akkor ez kiküszöbölhetı a jogi oldal rendbetételével. A szolgálat-
hoz tartozik a költségvetési ellenırzési osztály, amely a pénzügyi ellenırzést
végzi. Itt van az ORFK Központi Panaszirodája, és október óta van egy mo-
bil ellenırzési egységünk. A panasziroda nem a hagyományos értelemben
vett szervezeti egység. Az ı feladatuk elsısorban kapcsolattartás a rendırség
munkája felett egyfajta civil kontrollt gyakorló Független Rendészeti Panasz-
testülettel, illetve az országos rendırfıkapitány e körbe tartozó döntéseinek
elıkészítése. De nemcsak a panasztestülettel való kapcsolattartásunkat emlí-
teném, hiszen bizonyos fokon az egész országban mi vagyunk a fóruma a
rendıri intézkedések elleni panaszoknak. És ezekbıl van bıven, idınként na-
gyon sok. Egy részük névtelen beadvány, de nagyon sok olyan panaszunk
van, amely rendıri intézkedésre vonatkozik, vagy akár a közterületi szolgá-
latot ellátókra, de nagyon sokan konkrét bőnügyekben érzik úgy, hogy nem
kellı szaktudással vagy nem kellı agilitással jártak el a kollégák.

Minden egyes panaszt kivizsgálnak?
Muszáj. Nagyon sok olyan panasz érkezik, amely nem is rendırségi hatáskör.
Az ilyeneket soron kívül továbbítanunk kell az illetékes hatóságnak, illetve
van olyan, amelyet a közvetlen vezetıknek kell elküldenünk, hogy nézzék
meg és vizsgálják ki azt a konkrét intézkedés elleni panaszt, amelyrıl esetleg
nekik nincs is információjuk.

Voltak szakmai példaképei?
Nagyon sokat tanultam az egyetemen Földvári professzortól, nagyon szeret-
tem a büntetıjogot. Szerencsém volt, hogy nagyon fiatalon kerültem a rend-
ırséghez, akkoriban az életvédelmi szakterületen még voltak olyan nagysá-
gok, akiktıl sokat lehetett tanulni. Az ügyészekkel is mindig nagyon jó volt



Interjú Somssich Gabriellával88

a kapcsolatom, természetesen fıként Baranya megyében, mert ott napi kap-
csolatban voltunk az ügyeink miatt. Igyekeztem mindenkitıl ellesni ötleteket
és fortélyokat. De természetesen ez a pályaív nem alakult volna így, ha nincs
mögöttem stabil család háttér. Sajnos már csak az édesapám él, ı is Baranyá-
ban, és élete nagy ajándéka volt, amikor 2009-ben ı kísért el a köztársasági
elnöki palotába, ahol átvehettem a tábornoki kinevezésemet. Mindenben szá-
míthatok a páromra, akivel élek, igazi társra leltem benne. Ez a hivatás nem
végezhetı úgy, hogy nincs meg az a háttér, ahol az ember kikapcsolódhat. A
mai világban az ember már nem nyolc órát dolgozik, sem a minisztériumban,
sem egyéb beosztásokban, de a civil életben sem. Van, amikor nyomoz, és
van, amikor az íróasztal mellıl próbálja kideríteni, mi hogyan történt, vagy
szabályosak-e a rendıri intézkedések, illetve most itt, az Ellenırzési Szolgá-
latnál azt nézi, hogy a szakmai munka tényleg úgy zajlik-e, ahogyan azt a
legjobb tudásunk szerint szeretnénk, és ezek mind teljes embert és jó csapat-
munkát kívánnak.

Készítette: Végh Zsuzsanna


